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El dia 21 de desembre del 2009, dilluns, es reuneix a 
la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
tradicional convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General  
núm. 40/2009, que és el següent: 

1- Lectura del Manifest relatiu al 20è aniversari de 
la Convenció dels drets de l’infant. 

2- Informe de la delegació del Consell General al 
Consell d’Europa. 

3- Informe de la delegació del Consell General a la 
Unió Interparlamentària. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Josep Dallerès Codina i Esteve López 
Montanya, Síndic General i Subsíndic General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Franz Armengol Avellana 
M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 
M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 
M. I. Sra. Roser Bastida Areny 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat 
M. I. Sr. Jordi Cadena Bons 
M. I. Sr. Joan Cartes Ivern 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sra. Anna Dolsa Montanya 
M. I. Sr. Òscar Encuentra Bardina 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Albert Font Massip 
M. I. Sr. Joan Gabriel Estany 
M. I. Sra. Montserrat Gil Torné 
M. I. Sra. Rosa Gili Casals 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Celina Mandicó García 
M. I. Sra. Conxita Mora Jordana 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet 
M. I. Sra. M. Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sra. Bibiana Rossa Torres 
M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Joan Torres Puig 

També hi és present el M. I. Sr. Jaume Bartumeu 
Cassany, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Pere López Agràs, Ministre d’Economia i Finances; 
Xavier Espot Miró, Ministre d’Afers Exteriors i 
Relacions Institucionals; Vicenç Alay Ferrer, Ministre 
d’Ordenament Territorial, Medi Ambient i 
Agricultura; Susanna Vela Palomares, Ministra 
d’Educació i Cultura; Cristina Rodríguez Galan, 
Ministra de Salut, Benestar i Treball, i Víctor Naudi 
Zamora, Ministre de l’Interior. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Mariona González Reolit, secretària de 
la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 12.10h) 
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El Sr. síndic general: 

Abans d’iniciar l’ordre del dia previst per la sessió 
permeteu-me donar la benvinguda a les diferents 
autoritats presents: senyor representant del 
copríncep francès, senyor representant del copríncep 
episcopal, senyor president del Consell Superior de la 
Justícia, senyores i senyors cònsols majors i menors. 

Referent al punt número 1. 

1- Lectura del Manifest relatiu al 20è 
aniversari de la Convenció dels drets de 
l’infant. 
El dia 20 de novembre se celebrà el 20è aniversari de 
l’aprovació per part de Nacions Unides, de la 
Convenció sobre els drets de l’infant, que va ratificar 
el Consell General el 21 de novembre del 1995, i que 
va entrar en vigor l’1 de febrer del 1996. 

Amb l’aprovació d’aquest Conveni, que és el que compta 
amb més adhesions, la comunitat internacional, 
unànimement coincidia en què l’infant necessita d’una 
protecció i d’unes atencions especials, especialment 
d’una protecció jurídica apropiada, assegurant en la 
màxima mesura possible, la supervivència i el correcte 
desenvolupament de l’infant. 

Els Estats part es comprometen a garantir a l’infant 
la protecció i les atencions necessàries per al seu 
benestar, tenint en compte els drets i els deures dels 
seus pares i de qualsevol altra persona que legalment 
en sigui responsable. 

La Junta de Presidents de grups parlamentaris va 
mandatar la Sindicatura als efectes de celebrar tal 
aniversari. En aquest sentit, la Sindicatura va acordar 
celebrar conjuntament amb les escoles un acte aquí a 
Casa de la Vall, consistent en la lectura total o parcial 
de la Convenció, en el moment de la celebració de 
l’entrada en vigor del mencionat conveni a Andorra. 

Passem al punt número 2 

2- Informe de la delegació del Consell 
General al Consell d’Europa. 
Intervé la Sra. M. Pilar Riba Font, presidenta de la 
Delegació al Consell d’Europa. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat mes de juny la delegació que tinc l'honor de 
presidir va ser nomenada pel Consell General per 
representar-lo davant l'Assemblea Parlamentària del 
Consell d'Europa, rellevant així els membres de la 

delegació de la legislatura passada. Abans de 
procedir amb l’exposat, voldria agrair als meus 
antecessors el bon treball i la plena dedicació que 
varen dur a terme durant tot el seu mandat. 

Enguany, la delegació, que està formada pel M. I. Sr. 
Amadeu Rossell Tarradellas, pel M. I. Sr. Joan Cartes 
Ivern, pel M. I. Sr. Joan Torres Puig, i per mi mateixa, 
ha assistit i ha participat activament en les dues 
darreres sessions de l'Assemblea Parlamentària del 
Consell d'Europa que han tingut lloc a Estrasburg, així 
com en les reunions de les comissions i subcomissions a 
les quals estem inscrits en qualitat de titulars i suplents. 

El Consell d’Europa permet l’harmonització i el 
desenvolupament dels valors fonamentals en tots el seus 
Estats membres i, sobretot, a través de l’Assemblea 
Parlamentària, permet crear un estat d’opinió pública, de 
guia i de recolzament pels governs. Aquesta harmonització 
és molt positiva perquè crea les sinergies necessàries 
perquè tots els Estats avancin d’una manera comuna en la 
defensa dels drets i de les llibertats fonamentals. 

Durant la sessió del 2009, al Ple de l’Assemblea 
Parlamentària, s’han dut a terme un ventall de debats 
sobre temes de diversa índole i destacada actualitat que 
han donat lloc a l’elaboració de diferents resolucions i 
recomanacions instant als estats membres del Consell 
d’Europa a prendre les mesures necessàries per tal de 
promoure la democràcia pluralista, la protecció dels 
drets humans i la primacia de l’Estat de dret. 

Voldria assenyalar també, que la sessió corresponent 
al 2009 debutà amb l’elecció, per segon any 
consecutiu, del Sr. Lluís Maria de Puig i Olivé com a 
nou President de l’Assemblea Parlamentària, així com 
destacar també, l’elecció del Sr. Thorbjørn Jagland 
com a nou Secretari General del Consell d’Europa. 

Seguidament exposaré breument els temes més 
rellevants que s’han tractat, entre d’altres, no tant sols al 
Ple sinó també en les comissions i subcomissions de les 
quals en som partícips: l’accés als drets de les persones 
amb discapacitat i la seva plena i activa participació en la 
societat; les conseqüències humanitàries de la guerra 
entre Geòrgia i Rússia; els reptes plantejats pel canvi 
climàtic; les conseqüències de la crisi financera; el 
projecte de protocol número14 bis de la Convenció per 
la protecció dels drets humans i les llibertats 
fonamentals; la violació de les dones, inclosa la violació 
marital; la situació dels defensors dels drets humans en 
els estats membres del Consell d’Europa; la urgència en 
la lluita contra els crims denominats “d’honor”; i les 
energies renovables i el medi ambient. 

D’altra banda, permeteu-me, si us plau, que faci 
menció de la visita a Andorra del president de 
l'Assemblea Parlamentària del Consell d'Europa, el 
Sr. Lluís Maria de Puig, acompanyat del secretari 
general de l’assemblea, el Sr. Mateo Sorinas, durant 
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el passat mes de febrer. Dita visita que comptà amb 
una recepció per part de la Sindicatura i una 
posterior trobada amb els presidents de grup 
parlamentari, va servir per reforçar els lligams de 
col·laboració i cooperació entre les dues institucions. 

Cal recordar també, la celebració del 5è Fòrum del 
Consell d’Europa pel futur de la democràcia que va tenir 
lloc a Kiev (Ucraïna) els dies 21, 22 i 23 d’octubre. Com 
ja sabeu, aquest Fòrum fou instituït, a Varsòvia l’any 
2005, durant la Tercera Cimera de caps d'Estat i de 
govern del Consell d'Europa. El seu objectiu és reforçar la 
democràcia, les llibertats polítiques i la participació dels 
ciutadans gràcies a un intercanvi d'idees, d'informacions i 
d'exemples de bones pràctiques. Les proposicions 
resultants dels seus debats sobre les possibilitats d'acció 
futura contribueixen a reforçar els treballs del Consell 
d'Europa en matèria de democràcia. 

El tema tractat durant la sessió del 2009 fou “els 
sistemes electorals” i el Consell General fou representat 
pels M. I. Srs. Joan Cartes Ivern i Joan Torres Puig. 

Finalment, convé fer esment que aquest any 2009 el 
Consell d’Europa ha celebrat el seu 60è aniversari. Des 
de l’Assemblea Parlamentària s’ha volgut festejar dita 
efemèride amb l’organització de diversos actes com ara la 
projecció d’un curtmetratge amb extractes dels diferents 
discursos pronunciats a l'Assemblea pels respectius 
presidents durant els últims 60 anys, així com l’interludi 
musical del quartet de bronze Zythos, del Conservatori 
d’Estrasburg que va interpretar l'himne europeu “Oda a 
l'Alegria”. A més, el passat dia 1 d’octubre va tenir lloc, 
al Palau de la Música i de Congressos d’Estrasburg, la 
Cerimònia Commemorativa del 60è aniversari del 
Consell d'Europa. 

No voldria concloure sense abans destacar la 
important tasca que les successives delegacions 
andorranes han i duen a terme en aquest organisme 
internacional, i mostrar el meu sincer agraïment a tots 
els membres, que l’han integrat i l’integren, per la seva 
dedicació, per la seva acurada tasca, i per la seva 
activa participació en aquesta institució europea. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Passem al tercer punt de l’ordre del dia. 

3- Informe de la delegació del Consell 
General a la Unió Interparlamentària. 
Com a cap de la delegació, exposaré breument un 
resum de l’informe. 

El Consell General, com a membre de la Unió 
interparlamentària des de l'any 1995, ha continuat 

participant, aquesta cinquena legislatura, en els 
treballs d'aquesta organització, la qual reuneix, 
gairebé tots els parlaments nacionals del món, 
actualment 152. 

Les senyores Montserrat Gil i Mariona Gonzàlez, els 
senyors Esteve López, Òscar Encuentra, Jaume Serra, 
i jo mateix en constituïm el Comitè Executiu 
andorrà. Sent el Sr. Encuentra, el representant del 
Consell General a la Comissió Nacional Andorrana 
per a la Unesco, qui coordina les qüestions relatives 
a aquest organisme, i la Sra. Gonzàlez qui coordina 
les qüestions relatives a la dona. 

Enguany, des d'aquest Comitè s'han autoritzat 5 
desplaçaments per participar a la 121a Assemblea, al 
185è Consell Director i a altres reunions connexes i 
conferències, on s'han tractat temes d'abast general 
com per exemple: 

les crisis financera, econòmica, energètica, 
alimentària i ètica; 
el canvi climàtic; 
la lluita mundial contra el crim organitzat; 
el paper dels parlaments en el desenvolupament. La 
cooperació sud-sud i la cooperació triangular; 
la participació dels joves en el procés democràtic; 
el paper dels parlaments en la transparència 
pressupostària; 
la necessitat de ratificar els convenis internacionals 
de la Unesco; 
o encara, l'accés de les dones als parlaments i als 
càrrecs públics. 

Gràcies a la feina feta per la UIP, els parlaments 
contribueixen i donen suport, cada vegada més, a 
molts programes i campanyes de les Nacions Unides. 
D'altra banda, la UIP encoratja els parlaments 
nacionals a vetllar perquè els seus Governs 
respectius compleixin amb els compromisos 
internacionals contrets. 

Us convido a analitzar amb deteniment les 
resolucions adoptades aquest any 2009 per la UIP, 
recollides en l'informe que us va ser tramès la 
setmana passada. Hem de tenir present i complir, 
tant com puguem, les recomanacions fetes. 

L'any vinent és possible que el Congrés dels Estats 
Units d'Amèrica torni a demanar ser membre de la 
UIP. Crec que és un fet digne de ser esmentat. 

El president de la Subcomissió de Política Monetària 
i de Comerç Internacional d'aquesta assemblea farà 
tot el possible perquè així sigui, segons va anunciar 
en el decurs de la passada Audició de la UIP a les 
Nacions Unides. La tornada d'aquest parlament, que 
va deixar de ser membre l'any 2001, pot contribuir 
no tan sols a augmentar el ressò dels treballs de la 
UIP, sinó també a elevar el seu grau de 
representativitat, i perquè no, d'influència. 
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En el marc de la Unió Interparlamentària, el 25 de 
novembre passat, el Consell General va organitzar, a 
través de la Comissió Legislativa d'Afers Socials, una taula 
rodona Contra la violència de gènere des de l'àmbit de la 
justícia, per celebrar el desè aniversari del Dia internacional 
per a l'eliminació de la violència envers les dones, amb 
col·laboració també amb el Consell d’Europa. 

tots vostès en tenen algun en ment actualment: sac 
mig ple o sac mig buit, segons com es miri o fins i tot 
sac sense blat... i a passar mala anyada! 

El que acaba de passar a la cimera de Copenhaguen, 
tot i no tractar-se d’una institució parlamentària, 
també és una mostra del que dic. 

És evident que o bé el sac no era de les mateixes 
dimensions per a uns i altres o la noció de ple i de 
buit diferia en funció dels participants. 

Així mateix, el Consell General, ha posat en marxa 
un procés d'autoavaluació. Per mitjà d'un qüestionari 
de 47 preguntes tancades i 18 d'obertes, s'ha 
demanat el parer tant a consellers generals en actiu 
com antics consellers, sobre: 

Tanmateix, sóc dels que pensa que val més un acord 
de mínims que no pas cap acord: significa que 
almenys algun granet de blat haurà quedat al sac 
que, a grans penes, s’ha pogut lligar i, qui no sap que 
un granet de blat, sembrat, pot donar una espiga, i 
una espiga uns quants granets més de blat, i així de 
sembra en sembra... es tornarà a omplir el sac. 

la representativitat del Consell General, 
el control i l'impuls que efectua a Govern, 
la funció legislativa que porta a terme, 
la seva transparència i accessibilitat, 
i la manera com ret compte i participa en la política 
internacional. La cimera de Copenhaguen ha estat potser tan sols 

un inici de presa de consciència col·lectiva que ha de 
portar a canvis en el comportament humà amb més o 
menys celeritat: el futur ho dirà; dependrà de com 
caminaran les idees, de com s’implementaran les 
polítiques que ho han de fer possible. 

Amb aquesta autoavaluació, els resultats de la qual 
s’estan acabant de desglossar, es pretén promoure una 
reflexió constructiva dels legisladors envers llurs tasques. 
Les respostes que s’han facilitat ens permetran identificar 
punts forts i punts dèbils de la nostra institució. 

Aprenem a sembrar si volem recollir. I encara que sembli 
poc el primer pas que es faci, és el primer pas el que obre 
el camí, el que permet poder començar a avançar. 

No vull acabar sense agrair públicament la dedicació 
i la feina dels consellers generals que han format part 
de les delegacions del Consell General a les diferents 
reunions de la UIP. Que aquestes festes que s’apropen, ens permetin, a 

tots, una serena reflexió. És indispensable. Perquè a 
casa nostra també, el nostre petit planeta particular 
anomenat Andorra té els propis gasos a efecte 
hivernacle que cal saber fer desaparèixer amb un 
esforç que només donarà resultats plenament 
satisfactoris si es realitza en comú. 

Moltes gràcies. 

Doncs, esgotat l’ordre del dia, em permetran unes 
paraules abans de cloure la sessió tradicional de Sant 
Tomàs unes paraules a tall de reflexió. 

Tothom recordarà que San Tomàs és aquell apòstol 
que es negava a admetre la resurrecció de Jesucrist a 
menys de poder passar les seves mans per les ferides 
del crucificat. 

Senyores, Senyors, en nom de la Sindicatura, els 
desitjo a tots, un bon Nadal, a les seves famílies; i 
que l’any que s’albira sigui per a tots un any de pau, 
replè de salut i benaurança. En aquest sentit podríem dir que, tot i provenir de 

l’Índia era algú ben bé de casa nostra i que aplicava 
al peu de la lletra allò de: “no diguis blat fins que no 
sigui al sac i ben lligat”! 

Permeti’m fer-ho extensiu a tot el personal de la 
casa, el servei d’ordre i els periodistes i tècnics que 
ens han acompanyat al llarg de l’any. 

No voldria creure que va ser aquesta la raó per la 
qual el Consell va decidir reunir-se per passar 
comptes el dia de la celebració de Sant Tomàs. Però 
convindran amb mi que no resulta pas del tot 
descabellat poder-ho pensar... No deixa de ser el 
Parlament, de certa manera i parlant amb imatges, 
on s’acaba lligant el sac, amb més o menys blat. 

Així mateix, en nom del Consell General, demano 
als representants personals de SS. Excel·lències els 
Senyors Coprínceps els vulguin trametre els nostres 
millors desigs per a les festes nadalenques i per l’any 
que ens obre les portes. 

Gràcies. 

S’aixeca la sessió. 
Podria donar quantitat d’exemples viscuts en 
aquesta casa que il·lustren el que dic i, n’estic segur,  (Són 12.45 h) 
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